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Seznam ļl§nkŢ                                                                                                              z§Ś² 2001 

 

    Pro vysvŊtlen² souļasnĨm ļten§ŚŢm ļasopisu JihoļeskĨ Herold. Toto bylo prvn² ļ²slo 

ļasopisu, kterĨ zaļala jako Ăobļasn²kñ vyd§vat v z§Ś² 2001 ļeskobudŊjovick§ poboļka Ļesk® 

genealogick® a heraldick® spoleļnosti. Na vyd§n² tohoto prvn²ho ļ²sla ĂJHñ se obsahovŊ 

pod²leli tŚi lid® ( Ing. DanŊk, p.Jindrlov§, p.Milec ), ļasopis byl vyd§n v poļtu 35 ks., ale 

vzhledem k z§jmu o jeho dotisk, byl n§klad zvĨġen na cca 50 ks.  Tak® dŢvod, proļ jsme zaļali 

vlastn² periodickou tiskovinu vyd§vat byl vlastnŊ jednoduchĨ ï jeho vyd§v§n² bylo reakc² 

ļlenŢ ļeskobudŊjovick® poboļky na st§le se prohlubuj²c² nedostatky ofici§ln²ho ļasopisu 

ĻGHS -  ĂGH listŢñ. PŚi pravidelnĨch schŢzk§ch jsme mimo jin® prob²rali i pŚipom²nky, 

kter® mŊli ļlenov® ke GH listŢm, k tomu, co se ļlenŢm na tomto ļasopise l²b², ale i nel²b² ï 

ļlenov® si hlavnŊ stŊģovali na pozdn² dod§vky ļasopisŢ na svou adresu a tak® vytĨkali 

ļasopisu jazyk, jakĨm byly ps§ny jednotliv® ļl§nky ï moģn§ aģ pŚ²liġnou odbornost ļasopisu 

na ¼kor jeho zaj²mavosti ï Śadov² ļlenov® spoleļnosti tedy vytĨkali redakļn² radŊ a 

pŚedsedovi spoleļnosti odklon od ļlensk® z§kladny z dŢvodu snahy pŚibl²ģit se akademickĨm 

vrstv§m. A pr§vŊ z tohoto dŢvodu jsme si mezi sebou Śekli, proļ nezkusit vyd§vat ļasopis o 

pomocnĨch vŊd§ch historickĨch pomoc² pŚ²spŊvkŢ naġich ļlenŢ, studentŢ Jihoļesk® 

univerzity, ale i vġech ostatn²ch ļlenŢ ĻGHS, kteŚ² o spolupr§ci projev² z§jem. Dokonce jsem 

v pŚ²spŊvku, kterĨ byl otiġtŊn pr§vŊ v GH listech ļlensk® z§kladnŊ dŢvody vyd§v§n² 

Ăobļasn²kuñ vysvŊtlil a nab²dl spolupr§ci redakļn² radŊ s t²m, ģe by JihoļeskĨ Heroldñ mohl 

vych§zet jako pŚ²loha GH listŢ. Reakc² na tento ļl§nek a skuteļnost vyd§v§n² Ăobļasn²kuñ 

bylo osoļov§n² v GH listech a na n§sleduj²c²ch dvou valnĨch hromad§ch a naŚknut² z ¼st 

pŚedsedy ĻGHS, ģe vystavujeme spoleļnost moģn®mu trestn²mu postihu. Po uveŚejnŊn² tŊchto 

lģ² z ¼st pana pŚedsedy jsem poģadoval otiġtŊn² odpovŊdi v GH listech ï bez ¼spŊchu. Reakc² 

na tuto situaci a na aroganci pana pŚedsedy Podholy bylo to, ģe jsme se rozhodli poboļku 

ĻGHS v ĻeskĨch BudŊjovic²ch zruġit ï stalo se 12.z§Ś² 2003. Ļlenov® se rozhodli ļinnost 

provozovat  pod hlaviļkou jin® organizace. Od z§Ś² 2003 tak byla zaloģena samostatn§ Sekce 

heraldiky a genealogie pŚi Klubu pŚ§tel ĻeskĨch BudŊjovic. A co se stalo s otiġtŊn²m odpovŊdi 

v GH listech?  Po v²ce jak roce h§d§n² se a dopisov§n² se Spr§vn²m vĨborem v GH listech 

tato odpovŊŅ nebyla otiġtŊna. Pan pŚedseda totiģ rozhodl, ģe nen² dŢvod mou odpovŊŅ 

otiskovat ï poļ²nal si tak v rozporu s tiskovĨm z§konem. Od roku 2003 jsem se stal 

vydavatelem ļasopisu ĂJihoļeskĨ Heroldñ, kterĨ se tak stal regul®rn²m periodikem.  
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Đvodn²k_____________________________________________________Ing. Milan DanŊk 

    

    Do rukou se V§m dost§v§ prvn² ļ²slo zpravodaje, nebo jak je na prvn² stranŊ uvedeno 

Ăobļasn²kuñ, kterĨ bude vyd§vat naġe poboļka ĻGHSP v ĻeskĨch BudŊjovic²ch. Zat²m, aģ do 

doby, neģ se naġe poboļka postupnŊ stabilizuje a rozebŊhne jej² pravideln§ ļinnost, bude 

tento Ăobļasn²kñ vych§zet, jak jiģ z n§zvu vyplĨv§ nepravidelnŊ, pravdŊpodobnŊ na poļ§tku 

roku a v polovinŊ roku. V kaģd®m ļ²sle bude otiġtŊn pl§n pŚedn§ġek na n§sleduj²c² obdob².  

    V tomto prvn²m ļ²sle , vzhledem k tomu, ģe naġe poboļka je zat²m velice mlad§ jsme vyuģili 

materi§lŢ, kter® jste mohli vyslechnout v prvn² polovinŊ roku na pravidelnĨch mŊs²ļn²ch 

pŚedn§ġk§ch. HlavnŊ proto, ģe ne kaģdĨ z ļlenŢ poboļky se mohl z¼ļastnit vġech pŚedn§ġek,  

ale i z toho dŢvodu, ģe pŚi svĨch b§d§n²ch v archivech se s nŊkterĨm z pŚedn§ġenĨch t®mat 

budete setk§vat, a potom budete m²t moģnost nahl®dnout do t®to skromn® publikace a Ś²ci si, o 

tomhle jsme pŚece slyġeli mluvit. Protoģe jsme se vġichni poļ§tkem roku uļili s p. Milecem 

ļ²st, jako jeden z prvn²ch materi§lŢ, kterĨ je zde otiġtŊn je str§nka s abecedou. Nav²c ne kaģdĨ 

si zapamatuje vġechny detaily z uvedenĨch pŚedn§ġek a proto si je na str§nk§ch naġeho 

ļasopisu bude moci oģivit. Obrat Ăna stran§ch naġeho ļasopisuñ jsem pouģil z§mŊrnŊ. 

Douf§m, ģe to bude skuteļnŊ ļasopis n§s vġech a proto o tom, co si v nŊm v budoucnosti 

pŚeļteme budeme rozhodovat skuteļnŊ vġichni. T²m bych chtŊl vyzvat vġechny ļleny naġ² 

poboļky, aby se pŚihl§sili s n§pady, co v ļasopise vġechno uveŚejŔovat, pŚ²padnŊ aby pŚiġli se 

svou troġkou do naġeho spoleļn®ho ĂmlĨnañ. Vzhledem k tomu, ģe poboļka nem§ vlastn² 

finanļn² prostŚedky, budou vġechny pŚ²spŊvky otiskov§ny bez n§roku na honor§Ś. Prvn² 

takovou vlaġtovkou je i zpracov§n² ļl§nku o spoleļn®m pŚedpr§zdninov®m vĨletu, kterĨ trefnŊ 

a vtipnŊ popsala  pan² Zdena Jindrlov§, j²ģ tak® dŊkujeme za svolen² k jej²mu otiġtŊn². Z§roveŔ 

se na str§nk§ch tohoto ļasopisu budete setk§vat i s pŚehledem zaj²mav® literatury, kterou 

bude moģno si v knihkupectv²ch zakoupit, pŚ²padnŊ i s jejich recenz² z pera nŊkter®ho z naġich 

ļlenŢ. Chceme se snaģit o to, aby ļasopis byl pro vġechny ļleny naġ² poboļky pŚitaģlivĨ a aby 

pŚedstavoval vġechny bohat® strany historie. Proto se na str§nk§ch setk§te nejen s genealogi², 

rodopisem, heraldikou, sfragistikou, kastelologi² a dalġ²mi pomocnĨmi vŊdami historickĨmi, 

ale i s ļl§nky o vĨstav§ch, nebo s  popisem naġich spoleļnĨch vĨletŢ. Doplnit bychom chtŊli 

text i kresbami z pera naġich ļlenŢ, pŚ²padnŊ fotografiemi, kter® na tŊchto cest§ch nafot²me. 

Z§roveŔ se na str§nk§ch setk§te se abecedou pomocnĨch vŊd historickĨch.  V kaģd®m ļ²sle 

bude zkr§tka nŊco nov®ho. Doufejme, ģe tento n§ġ ļasopis, jehoģ prvn² ļ²slo pr§vŊ ļtete bude 

vģdy oļek§v§n s napŊt²m, co nov®ho se zase na jeho str§nk§ch objev².  

PŚeji V§m proto pŚ²jemnou z§bavu pŚi jeho proļ²t§n². 

 

                                                                                                                                              

Ing. Milan  DanŊk 

 
 

 

Kontaktn² adresa pro pŚ²jem pŚ²spŊvkŢ: 

Ing. Milan DanŊk, Dlouh§ 18, 370 11 Ļesk® BudŊjovice 
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Zcela subjektivn² pohled na ĂPutov§n² po Brdechñ                                        Zdena Jindrlov§ 

 

    Odjezd byl stanoven na 26. kvŊtna 2001 na 6.30 hodin. Seġli jsme se tedy na Mari§nsk®m 

n§mŊst² a kr§tce po pŢl sedm® vyjeli. Autobus byl plnĨ, ale ¼ļastn²ky z§jezdu nebyli 

samozŚejmŊ jenom ļlenov® naġ² poboļky ĻGHSP. Ta m§ v souļasn® dobŊ devaten§ct ļlenŢ, 

ale t®to expedice se n§s z¼ļastnilo jenom devŊt: Milan DanŊk s d²tŊtem, Jannov§ Marie, Jann 

Vladim²r, KŚ²ģov§ ZdeŔka se dvŊma dŊtmi, KŚ²ģ Bohum²r, Vondr§ġkov§ Eva s d²tŊtem, 

Rouhov§ Martina se dvŊma dŊtmi, Jindrlov§ ZdeŔka, Jindrle Frantiġek a Miroslav Milec, 

kterĨ byl z§roveŔ vedouc²m z§jezdu. Kdosi poznamenal, ģe n§s posb²ral po celĨch 

ĂBudŊjc²chñ, poļ²naje Klubem ļeskĨch turistŢ pŚes Historickou spoleļnost Jihoļesk®ho 

muzea a konļe studenty a nŊkterĨmi Ăbezprizorn²miñ. Obdobnou vĨpravu za inventarizac² 

pam§tek poŚ§d§ kaģdoroļnŊ, takģe uģ m§ i dvorn²ho ġof®ra, pana Ivana ( pŚ²jmen² n§m 

neprozradil ). 

     SvŊģ², takŚka   letn² r§no  slibovalo hezkĨ den. 

Tuto vyhl²dku   potvrdila  i   rosa, kterou  jsme se 

brouzdali  vysokou  tr§vou  a   kopŚivami k prvn² 

pamŊtihodnosti. To   brouzd§n²   nest§lo  vlastnŊ 

ani  za   Śeļ,  protoģe    jsme  zaparkovali  jenom  

p§r    des²tek    metrŢ     od   Hrochova   Hr§dku. 

Student    Ļervenka     n§m     kr§tce     pŚednesl 

Historii   t®to,  dnes   jiģ   zŚ²cen®   tvrze.   VidŊli   

jsme    to,    co    z    t®to    tvrze    dnes     zbĨv§, 

tŚi   kamenn® stŊny,  krakorec   v  prvn²m  patŚe, 

patrnŊ  souļ§st  nŊkdejġ²ho   krbu   a  kapsy  na 

uloģen²  stropn²ch  tr§mŢ. Kdyby jiģ v roce 1875 

existoval  Pam§tkovĨ ¼Śad, tak  by  se jistŊ  tvrz 

nebourala, ale dr§ha by se j² vyhnula obloukem. 

Z protŊjġ² zalesnŊn® str§nŊ vyļn²vala ļ§st kaple 

Dobr§   Voda   z   roku   1642.  BĨvala  souļ§st² 

nevelk®ho   ģensk®ho   kl§ġtera. V 19. stolet²  tu 

byly mal® l§znŊ. 

    Cestou   k    Hluboġi,   jeġtŊ   neģ   se  objevily 

pŚ²bramsk®      haldy     hluġiny,     minuly    jsme  

nŊkolikery   boģ²   muka.  Asi   troje   byly  velice 

pŊkn®,    pravdŊpodobnŊ     ned§vno    opraven®.  

Zahl®dli  jsme zn§m®  poutn² m²sto Svatou horu. 

Jej² obr§zek bĨval snad v kaģd® modlitebn² kn²ģce. Projeli jsme PŚ²bram² a pak jsme v takov® 

docela maliļk® vesniļce, v TrhovĨch Duġink§ch, docela maliļko zabloudili. Uģ to vypadalo, 

ģe vjedeme nŊkomu do zahr§dky. Gener§ln² ġt§b se poradil a vļas jsme vycouvali. 

    Nalevo od smŊru naġ² j²zdy bylo j§dro brdskĨch hor, bohuģel nepŚ²stupn®. Snad uģ od dob 

Rakousko-Uherska je tam vojenskĨ ¼jezd. Mimo t® arm§da je tam Śada opuġtŊnĨch tvrz², 

hr§dkŢ a zŚ²cenin, napŚ²klad hrad Valdek. Pan Milec se pokouġel z²skat povolen² ke vstupu, 

ale nez¼spŊġnŊ. Snad pro osazenstvo jednoho osobn²ho auta by to ġlo, ale celĨ autobus bylo 

siln® kafe. Student Ļervenka vŊdŊl, ģe HluboġskĨ z§mek je v soukromĨch ruk§ch. Proġli jsme 

tedy trochu nesmŊle branou. Hned na prvn² budovŊ byla pamŊtn² deska s n§pisem: ZDE 

BYLO V ROCE 1920 PRVNĉ LETNĉ SĉDLO PRESIDENTA Ļ.S.R.  T.G.MASARYKA 

15.VI.1930. pokraļovali jsme d§le do star®ho parku. PŚed vchodem do z§mku se n§s ujala 

usmŊvav§ mlad§ pan² a sdŊlila n§m, ģe sice zahajuj² n§vġtŊvnickou sezonu aģ ten den 

odpoledne, ale kdyģ je n§s tolik, tak n§s zve d§l, i kdyģ moģn§ jeġtŊ nŊkde uvid²me manģela 

s vrtaļkou pŚi posledn²ch ¼prav§ch. Vstoupili jsme do hudebn²ho s§lu. Ozdobn® obloģen² 
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dveŚ² doplŔuje pŚ²jemn§ kombinace ģlut® a rŢģov® nov® malby. S§l s dobrou akustikou je 

skuteļnŊ vyuģ²v§n k hudebn²m produkc²m. Klav²r a ģidle pro posluchaļe byly na svĨch 

m²stech.  Sousedn² m²stnost je zaŚ²zena jako loveckĨ salonek. Paroģ², rytiny s loveckou 

t®matikou, tak® ov§ln® zrcadlo s velkoryse vyŚez§vanĨm r§mem, svŊtle zelen§ malba, nŊkolik 

kusŢ historick®ho n§bytku s tmavoļervenĨm ļalounŊn²m. Z druh® strany pŚil®h§ k hudebn²mu 

s§lu j²delna. Dnes jsou na jej²ch stŊn§ch um²stŊny panely s popisem historie z§mku, rŢzn® 

dokumenty a star® fotografie. Dalġ² m²stnost² je tzv. MasarykŢv pokoj. Jeho pobyt na z§mku je 

asi povaģov§n za nejvĨznamnŊjġ² ud§lost. Bohuģel zde byl jen kr§tce. Z§mek se t®mŊŚ nedal 

vyt§pŊt, prezident se nachladil a odjel. Hledal se pak jinĨ objekt k jeho letn²m pobytŢm a 

naġly se L§ny. Posledn² m²stnost² pŚ²stupnou n§vġtŊvn²kŢm je pokoj Charloty Masarykov®. 

Pak uģ jsme jenom zaplatili vstupn® ve zcela modernŊ zaŚ²zen®, ļi sp²ġe nedozaŚ²zen® 

klubovnŊ, kde se odpoledne bude konat raut. Z§mek dnes znovu patŚ² rodinŊ KolaŚ²kŢ, kteŚ² 

ho v roce 1926 koupili. Naġe prŢvodkynŊ se pŚivdala do jejich rodiny. Pomalu d§vaj² vġechno 

do pŢvodn²ho stavu. Posledn²m uģivatelem z§mku bylo ZemŊdŊlsk® odborn® uļiliġtŊ, kter® tu 

mŊlo ġkolu a intern§t. A pŊknŊ ho zrychtovalo! Ocelov® dveŚn² z§rubnŊ, zasypan§ kaġna, za n² 

postaven® prefabrikovan® d²lny a vġude nepoŚ§dek, jak dokl§daly fotografie. S Hluboġ² jsme 

se rozlouļili s pŚ§n²m zd§rn®ho d²la a pohledem na jez²rko. 

     Za j²zdy n§m zŢst§valy Brdy st§le nalevo, ale uģ jsme byli v oblasti JincŢ, naleziġti 

trilobitŢ. Nal®zat je tu mohou jenom odborn²ci, jinak tu nesm² nikdo ani Šuknout. Pan Milec 

n§m pŚedļ²tal do rozhlasu o vrchu Pleġivec, kterĨ byl naġ² dalġ² zast§vkou. ĂOsamŊl§ hora 

vystupuj²c² z BrdskĨch hor, hojnŊ obdaŚen§ legendami a tak® nejvŊtġ² prehistorick® hradiġtŊ  

v Brdech. Ļertova kazatelna, Smaragdov® jez²rko, Viklan, Krkavļ² sk§ly, Fabi§nova zahrada, 

kde podle povŊsti pŊstoval bylinky. Had² kr§lovna ģila ve sluji. Ml§denec j² ukradl korunku a 

hadi ho za to uġt²pali. BezhlavĨ kŢŔ, lesn² ģ²nky. Roku 1848 loupeģnick§ banda loupila v okol² 

hlavnŊ dobytek. Na Pleġivci se por§ģel a prod§val pŚekupn²kŢm. Vydali jsme se na malou 

okruģn² vych§zku. Jakkoliv je Pleġivec opŚeden legendami, tak pomn²ļek rudoarmŊjce tu 

pŚipom²n§ ud§lost krutŊ skuteļnou. Jeho smrt 25. dubna 1945. po cestŊ vysypan® drobnĨm 

ġtŊrkem jsme doġli k rozcest² u Viklanu, na Pleġiveck® sedlo, ke kamenn®mu moŚi, kter® je 

velikost² sp²ġe kamennou louģ² ï ġumavsk® parametry rozhodnŊ nem§. Ļertova kazatelna se 

rozhodnŊ ned§ minout bez zastaven², protoģe je tu kr§snĨ rozhled do ġir®ho kraje. Vlevo pod 

n§mi jsou Jince, nŊkde v les²ch pŚed n§mi jiģ zmiŔovanĨ Valdek a vpravo, trochu Ăza rohemñ 

by mŊla bĨt vidŊt Praha. Vrchol Pleġivce je ve vĨġce 654 m n.m. na rozloze asi 46 hektarŢ se 

zde nach§z² hradiġtŊ z doby asi 1000 let pŚed naġ²m letopoļtem. K dokonļen² proch§zky  n§m 

zbĨvalo jeġtŊ pleġiveck® Smaragdov® jez²rko s vĨraznŊ zelenou vodou a tak® viklan. Skoro 

pozoruhodnŊjġ² neģ viklan byla spousta kamennĨch muģ²kŢ v jeho bl²zkosti. Docela to 

pŚipom²nalo hŚbitov. Odbornice z naġich Śad zkonstatovala, ģe tu nen² ģ§dn§ zvl§ġtn² kvŊtena 

a to uģ jsme byly zp§tky v autobuse. ZnavenĨm chodcŢm se tam pod§vala k§va. Na parkoviġti 

n§s vystŚ²dal autobus z Domaģlic a v nŊm babky v kroj²ch. Ty uģ se moc nevid². 

    Jedeme d§l. Napravo vid²me hrad Toļn²k a je n§m divn®, ģe z§roveŔ nevid²me i Ģebr§k. 

Neģ jsme to prodiskutovali, byli jsme v HoŚovic²ch a zastavili u z§mku. Pozornost upoutala 

ġtukov§ vĨzdoba nad okny a litinov® z§bradl² na balkonŊ nad vstupem. OstatnŊ HoŚovice byly 

proslul® ģelez§Śskou a tak® cvoļk§Śskou vĨrobou. Prohl²dku z§mku jsme nemŊli v pl§nu, takģe 

jsme jenom okounŊli okolo koļ§ru v prŢjezdu. PodaŚilo se n§m dvakr§t rozkv²let jeho 

bezpeļnostn² zaŚ²zen², protoģe jsme se nakl§nŊli pŚes ġŔŢru, za kterou se nesm². Pak jsme ġli 

hledat lesopark s umŊlou zŚ²ceninou, ale bohuģel ani domorodci nevŊdŊli, kde by mohl bĨt. 

Nakoukli jsme do barokn²ho kostela, d²vali se jak se k zemi sn§ġ² paraġutisti a nakonec se 

vr§tili k z§mku. Proġli jsme parkem ke sluneļn² br§nŊ. Je to dost neobvykl§ kombinace 

materi§lŢ. Zdivo, kov, dŚevo, k§men, plech. Sluneļn² br§na ukonļila n§vġtŊvu HoŚovic. 

    D§le jedeme pŚes T²havu, Lochovice, Radouġ, BezdŊdice, Hostonice. Za DobŚ²ġ² jsme 

odboļili na d§lnici a do Mn²ġku pod Brdy zbĨvalo 10 kilometrŢ. V nov®m, barokn²m z§mku 
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v Mn²ġku pod Brdy je dnes archiv, ale zd§lo se n§m, ģe vŊtġ² ļ§st objektu je neobĨvan§. 

Hlavn² budova m§ novou stŚechu z bobrovek, ale jinak je celkovĨ dojem dost ģalostnĨ. Dlaģba 

vjezdu do z§mku je vytrhan§, betonov® sloupky, kter® lemuj² vjezd se rozpadaj², pŢlka jich 

chyb², fas§da opad§v§ a vġechno je kr§tce Śeļeno zpustl®. 

                                                                                                                     Obrac²me k domovu. 

                                                                                                                     Z     d§lnice    vid²me                          

                                                                                                                    kom²n     s       ļap²m   

                                                                                                                     hn²zdem     i  ļ§pem.   

N§vġtŊvu   OboŚiġtŊ i  

Vysok®   u  PŚ²bramŊ 

 jsme    z     ļasovĨch  

dŢvodŢ     vynechali, 

 takģe     zastavujeme 

aģ  v  Roģmit§le pod 

T  Ś  e  m  ġ  ² n e m. 

  Muzeum           Jana  

Jakuba  Ryby  je  uģ  

 ZavŚen®.      Naproti 

                                  muzeu      je   kostel, 

o kter®m  jsme si pŢvodnŊ mylnŊ  mysleli, ģe je to ten, ve    kter®m   hr§val  Jan  Jakub Ryba. 

P§n na laviļce n§s vyvedl z omylu. Ten pravĨ kostel je ve Star®m Roģmit§le a ten je za 

rybn²kem. Ġli jsme se pod²vat na z§mek a zkus²me loudit, abychom tam zajeli, kdyģ uģ jsme tak 

bl²zko. Z§mek m§ zrestaurovanou psan²ļkovou sgrafitovou fas§du s letopoļtem 1485, ale 

jinak vypad§, jakoby na opravy doġly pen²ze. Toģ jsme si prohl®dli zamļenou hlavn² br§nu a 

pokouġeli se pod²vat na z§mek jeġtŊ z nŊjak® jin® strany. Moģn§ by bylo lepġ² to nezkouġet, 

protoģe zpustl® n§dvoŚ² potŊġen² neskĨt§. Hned v sousedstv² jsou dvŊ l²bezn® chaloupky, 

kaġtanov§ alej a rybn²ļek. PŚed Roģmit§lskĨm z§mkem jsme slyġeli prvn² hudebn² vystoupen² 

studenta Jakuba Komrsky. St§l pod mohutnĨm stromem, nŊkolikr§t zap²skl jednoduchĨ trylek 

a z koruny mu odpovŊdŊl kos§k stejnĨm trylkem. NemŢģe se mi nevybavit  sv. Frantiġek a jeho 

k§z§n² pt§ļkŢm. Moģn§, ģe neģ jim  zaļal k§zat, tak jim zazp²val. Pan Milec n§m udŊlal 

radost a jeli jsme do Star®ho Roģmit§lu. Pan² Jel²nkov§, jedna z tŊch zcela n§hodnĨch 

spolucestuj²c²ch nelenila a zazvonila na faŚe. Pan far§Ś po chvilce pŚiġel a nejenģe odemknul 

kostel, ale dovolil panu Komrskovi hr§t na varhany, na ty varhany, na kter® hr§val i Jan 

Jakub Ryba. Nedovedu si pŚedstavit, ģe nŊkdo se dok§ģe nauļit hr§t na jakĨkoliv n§stroj s§m, 

a na varhany uģ vŢbec ne. Student dŊjepisu a vĨtvarn® vĨchovy to dok§zal. Jako kaģdĨ 

varhan²k, kterĨ zasedne k nezn§m®mu n§stroji, zaļal pan Komrska vlastn² improvizac². Pak 

zaŚadil zcela pŚ²hodnŊ mari§nskou p²seŔ Tis²ckr§t pozdravujem Tebe. Je konec kvŊtna, za p§r 

dn² skonļ² m§jov® poboģnosti. Nakonec hr§l Toccatu a Fugu d-moll Johanna Sebastiana 

Bacha. Moc jsme litovali, ģe ji nemohl dohr§t, ale ļas kvapil. JeġtŊ jsme kr§tce post§li pŚed 

hrobem Jana Jakuba Ryby a pak uj²ģdŊli do BŚeznice. PŚed BŚeznickĨm z§mkem jsme 

zastavili, kdyģ vyzv§nŊla z vŊģe ġest§ veļern². Slunce se klonilo k z§padu, takģe z§mek 

ozaŚovaly posledn² paprsky zapadaj²c²ho slunce do zlatova a kĨļovitost zavrġoval odlesk b²l® 

psan²ļkov® fas§dy na hladinŊ rybn²ļku. Z§meckĨ park je udrģovanĨ. Je zde tak® pamŊtn² 

deska Ludv²ka Kuby. Malou chvilku jsme zaġli tak® na n§mŊst² do barokn²ho kostela z let 

1642-1650, kterĨ patŚil vyznavaļŢm sv. Ign§ce z Loyoly. Mimochodem, je to kr§snĨ pŚ²klad 

stavby s opŊr§ky uvnitŚ. Mezi nimi je vŊnec kapl².  

    Nikdy se nem§ Ś²kat hop, dokud se nepŚeskoļ². Pan ġof®r n§m sliboval, ģe do osmi jsme 

pŊknŊ v BudŊjovic²ch,  proto jsme uh§nŊli domŢ a najednou bum, plesk, plesk. Utrhl se kus 

protektoru a museli hodnŊ zvolnit, ale domŢ jsme se pŚesto v poŚ§dku dostali. 

 

 
Roģmit§l pod TŚemġ²nem 
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MŢj dŊd Vil®m Hniliļka, aneb zapomenutĨ ļeskobudŊjovickĨ loutk§Ś        Ing. Milan DanŊk 

 

    Jako malĨ chlapec jsem si doma hr§l s nŊkolika loutkami, kter® jsme mŊli uloģeny 

v komoŚe. Po nŊkolika letech,  kdyģ jsem povyrostl a zaļal se intenzivnŊji zaj²mat o svŊt kolem 

sebe, ptal jsem se svĨch rodiļŢ na to, jak se tyto loutky vyr§bŊj² a tak® na to, odkud vlastnŊ 

jsou. A tehdy mne moje maminka pŚekvapila t²m, ģe znala prakticky celĨ postup vĨroby tŊchto 

loutek a tak® jsem se tehdy dozvŊdŊl, ģe tyto loutky vlastnŊ vyr§bŊl Vil®m Hniliļka, mŢj 

dŊdeļek z matļiny strany s vydatnou pomoc² cel® rodiny.   Vzhledem k tomu, ģe se mi toto 

vypr§vŊn²   velice  l²bilo,  litoval  jsem,  ģe  dŊdeļek  zemŚel 

dŚ²ve, neģ jsem se j§ narodil. PozdŊji  jsem se  od sv® matky 

a tak® od sv® babiļky, strĨce  a tety dozvŊdŊl dalġ² zaj²mav® 

informace, napŚ²klad o tom, ģe   dŊdeļek, jeġtŊ jako spr§vce 

parku ĂH§jeļekñ spolu s  nŊkolika  dalġ²mi loutk§Śi hr§vali 

loutkov® divadlo, kter®  bylo  tehdy v ĻeskĨch BudŊjovic²ch 

velice obl²ben®. Tuto  informaci  jsem si ovŊŚil v pozdŊjġ²ch 

letech  pŚi rozhovorech  se svĨmi starġ²mi  spolupracovn²ky, 

kteŚ² tuto dobu zaģili  jeġtŊ jako dŊti a  uveden§ pŚedstaven² 

v ĂH§jeļkuñ navġtŊvovali. Bohuģel n§m, kromŊ snad pouze 

tŊch  nŊkolika  hlaviļek,  zļ§sti  vyŚez§vanĨch  ze  dŚeva  a 

zļ§sti  hlinŊnĨch  a   nŊkolika  dochovanĨch   fotografi²  po 

naġem  dŊdovi nic nezbylo. Snad  jen  nŊkdo, kdo si tenkr§t 

koupil loutkov® divadlo  pro  sv®  dŊti  m§ doklad  o umu a 

d²le tohoto Ăzapomenut®ho loutkaŚeñ. 

    Proto  jsem  s velkĨm  z§jmem  prolistoval novŊ vydanou  

ĂEncyklopedii ĻeskĨch BudŊjovicñ a s urļitou nadŊj²  jsem 

se  zastavil  u  hesla  loutk§Śstv².  Mus²m  Ś²ci, ģe  jsem  byl 

zklam§n t²m, ģe  jsem zde nenalezl  ani zm²nku o loutkov®m  

divadle  v  parku ĂH§jeļekñ, a  ani  jm®no  sv®ho dŊdeļka. 

Dokonce mohu Ś²ct, ģe jsem byl velice zklam§n, protoģe jsem se o t®to ļinnosti, kter§ byla 

v naġem mŊstŊ velice rozġ²Śena v t®to knize dozvŊdŊl m§lo, vlastnŊ t®mŊŚ nic. Vzhledem 

k tomu, ģe jsem toto c²til tak trochu jako kŚivdu nejenom vŢļi sv®mu pŚedkovi, ale i vŢļi vġem 

ostatn²m loutk§ŚŢm, kteŚ² zde pŢsobili, rozhodl jsem se vyhledat s pomoc² sv® matky Dagmar 

DaŔkov® sv®ho strĨce, Vladim²ra Hniliļky a tety ZdeŔky Mareļkov® co nejv²ce informac² a 

touto formou sezn§mit souļasn® obyvatele mŊsta Ļesk® BudŊjovice s jedn²m z loutk§ŚŢ a 

z§roveŔ i rod§kŢ, na kter® se v t®to knize, ale nejenom v n² zapomnŊlo. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Fotografie z vĨcviku v Chebu, V.Hniliļka 

stoj²c² ve tŚet²  ŚadŊ zdola tŚet² zprava 

 
 

Fotografie rodiny HniliļkŢ z roku 1917 
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    Vil®m Hniliļka se narodil 25.5.1896 v ĻeskĨch BudŊjovic²ch v dŊlnick® rodinŊ. Jeho otec 

byl strojn²kem a topiļem, matka pracovala jako dŊlnice v tab§kov® tov§rnŊ. MŊl celkem 5 

sourozencŢ, 3 bratry a 2 sestry. Po skonļen² ġkoln²ch povinnost² v roce 1910 pracoval u 

pokrĨvaļŢ, potom v hŚebelc§rnŊ a nakonec ve ġroub§rnŊ. Vzhledem k tomu, ģe byl nejstarġ²m 

z dŊt² a jeho otec pracoval jako strojn²k a topiļ prakticky celĨ den, nezbĨvalo nic jin®ho, neģ 

aby se o sv® sourozence tak® staral. V roce 1912 nastoupil do Ļesk® sirk§rny do uļen² 

v oboru strojn²ho z§meļnictv². Tam setrval aģ do roku 1915, kdy ve svĨch 18ti letech 

narukoval do rakousk® arm§dy.  

    Po prodŊl§n² vĨcviku v Chebu byl posl§n na ruskou frontu do oblasti Tarnopole a v roce 

1918 se z¼ļastnil okupace Ukrajiny   rakouskou  arm§dou. V   ļervnu  1918   dostal   

dovolenou,  ze  kter®   se   nevr§til,   stal  se dezert®rem, ale po  nŊkolika mŊs²c²ch  byl chycen, 

a Ăpod bajonety  MaŅarŢ  transportov§n 13.Ś²jna 1918 do It§lie do prostoru Udineñ. 

Z¼ļastnil se vzbouŚen² sv®ho pluku a jeho taģen² zpŊt do vlasti, kde se z¼ļastnil osvobozov§n² 

pohraniļ² ï Kaplicka a Prachaticka. Pot® prodŊlal poddŢstojnickou  ġkolu a jako svobodn²k 

byl zaŚazen k 110.pluku. Po jeho rozpuġtŊn²  byl  pŚidŊlen ke ġt§bu  12  pŊġ²  divize  v  TrnavŊ 

a v prosinci 1920  byl demobilizov§n v hodnosti ļetaŚe. Po demobilizaci byl zamŊstn§n ve 

vojensk® z§sob§rnŊ jako kancel§ŚskĨ pomocn²k a pozdŊji jako dŊln²k ve vojenskĨch skladiġt²ch 

v ĻeskĨch BudŊjovic²ch. Po propuġtŊn² a nŊkolika mŊs²c²ch nezamŊstnanosti byl nedlouho 

dŊln²kem v sirk§rnŊ SOLO v ĻeskĨch BudŊjovic²ch, odkud byl tak® propuġtŊn vzhledem 

k tomu, ģe se stal mluvļ²m dŊln²kŢ t®to tov§rny, rozhodl se postavit na vlastn² nohy a roku 

1925 se stal majitelem ģivnostensk®ho listu pro svobodn® ģivnosti s opr§vnŊn²m vyr§bŊt 

dŚevŊn® hraļky a divadeln² loutky. V lednu n§sleduj²c²ho roku, pŚesnŊ 21.1.1926 se oģenil 

s RŢģenou, rozenou Kov§Śovou a jeġtŊ koncem tohoto roku se poprv® stal otcem. Narodila se 

mu dcera, kterou pojmenovali ZdeŔka. V tomto obdob² provozoval svou ģivnost nejdŚ²ve 

v d²lnŊ v bĨval® sirk§rnŊ na Lineck® ulici, a pozdŊji  v TrhovĨch Svinech, kde mŊl svou d²lnu 

ĂNa valġeñ. Hraļky, kter® tam vyr§bŊl byly prod§v§ny v ġirok®m okol² hlavnŊ pŚi poŚ§danĨch 

trz²ch, jarmarc²ch a pout²ch. Jiģ v tomto obdob² zaļal vyŚez§vat ze dŚeva loutky, ale zat²m 

pouze v mal®m mŊŚ²tku. Tato prvn² dŊdeļkova firma vzhledem k celkov® hospod§Śsk® situaci 

skonļila v roce 1929  krachem, proto v zimŊ roku 1929, kdy rodina byla jiģ zcela bez 

prostŚedkŢ v obdob², kdy napadlo t®mŊŚ dva metry snŊhu sbalil vġechen svŢj majetek na s§Ŕky 

a vydal se spolu se svou manģelkou a dcerou pŊġky do ĻeskĨch BudŊjovic. O t®to strastipln® 

cestŊ jsem se dozvŊdŊl od sv® tety, kter§ si na ni velice dobŚe pamatuje. 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

V.Hniliļka  s loutkou  se  ļleny ĂKomit® pro vĨstavbu hudebn²ho pavilonuñ  
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V prŢbŊhu roku 1929 z²skal zamŊstn§n² jako dozorce sadu ĂH§jeļekñ, kde tak® s celou 

rodinou bydlel, nejdŚ²ve v domku o jedn® m²stnosti a pozdŊji v suter®nu budovy hvŊzd§rny. 

V dobŊ, kdy pracoval v H§jeļku se mu narodily dalġ² dvŊ dŊti. V roce 1931 syn Vladim²r a 

v roce 1932 dcera Dagmar.  V tomto obdob²  kromŊ prac² vyplĨvaj²c²ch  z povinnost²  spr§vce  

parku prov§dŊl tak® mimo jin®  i  propagaci   hvŊzd§rny.  Podle vypr§vŊn² m® tety, kter§    

byla nejstarġ²m ze tŚ² dŊt², pŚi zaj²mavĨch ¼kazech na obloze chodili do prostoru dneġn²ho 

Senov§ģn®ho n§mŊst² a Lannovy tŚ²dy u kina JAS  s  pŚenosnĨm dalekohledem, kterĨ byl   

urļen na takovouto  propagaci mezi obļany mŊsta. Takto mohli obļan® mŊsta vidŊt napŚ.    

MŊs²c,  Jupiter, dalġ² planety, pŚ²padnŊ  nŊkterou z komet. Vesm²r  byl  pravdŊpodobnŊ  

dalġ²m ze z§jmŢ m®ho dŊdy, protoģe si nechal poŚ²dit optiku ke zhotoven² sv®ho dalekohledu, 

k jehoģ sestaven² jiģ ale bohuģel nedoġlo. KromŊ toho v H§jeļku pro zpestŚen² dŊtem  postavil  

dle sv®ho n§vrhu z§bavnĨ mlĨn pŚed umŊlĨm  jez²rkem ( toto jez²rko je v souļasn® dobŊ 

v prostor§ch letn²ho kina ). Na fotografii mlĨna, kter§  se dochovala je na zadn² stranŊ tento 

text: ĂMlĨnek v sadŊ, kde jsem dozorcem. Strojn² zaŚ²zen² uvnitŚ poh§n² vodn² kolo. Ok®nka se 

otv²raj² a figurky v nich ( mlyn§Ś a mlyn§Śka ) stŚ²davŊ vykukuj², v dolejġ² ļ§sti pŚech§zej² tŚi 

figurky nesouc² pytle, na zvoniļce zvoneļek obļas zazvon², z kom²na chv²lemi vykoukne ļert. 

Za mlĨnkem jest rybn²ļek, stavidlo, vlevo vodn² kolo 90 cm v prŢmŊru s vantroky. MŢj n§vrh i 

pr§ceñ.         

    Bohuģel tato fotografie je jedinĨm dokladem, ģe tato miniaturn², ale velice zaj²mav§ stavba 

v sadu H§jeļek st§la a bavila mal® i velk® n§vġtŊvn²ky. V pozdŊjġ² dobŊ, pravdŊpodobnŊ 

nŊkdy koncem 40 let, tedy poļ§tkem v§lky  byl pravdŊpodobnŊ zniļen. KromŊ  toho byla  v 

ĂH§jeļkuñ  pro  obveselen²  dŊt² tak® takov§  miniaturn² zoologick§  zahrada, kter§  kromŊ 

rŢznĨch   zn§mŊjġ²ch  druhŢ  zv²Śat  jako  byly srnky, mĨvalov®, baģanti  a rŢznĨch  druhŢ ryb  

obsahovala i nŊkolik opic, kter® byly hlavn²m zdrojem obveselen² malĨch i velkĨch 

n§vġtŊvn²kŢ tohoto parku. Na existenci t®to mal® zoologick® zahrady se jiģ ve  vzpom²nk§ch   

starġ²ch   obļanŢ   naġeho   mŊsta   pomalu  zapom²n§.  Pouze  na  nŊkolika  starĨch  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

fotografi²ch je jeġtŊ moģno vidŊt, ģe tato atrakce v ĂH§jeļkuñ existovala. Mimo tyto atrakce 

byla v ĂH§jeļkuñ, pŚibliģnŊ v m²stŊ, kde nyn² stoj² budova Mraz²ren, postavena tzv. 

ĂKopeck®ho chatañ, ve kter® se  hr§lo pravidelnŊ loutkov® divadlo pro dŊti. Dokladem toho 

jsou fotografie t®to budovy, loutek, opony a plak§tu, kterĨ zval k n§vġtŊvŊ tohoto divadla. 

Dokonce se podaŚilo dochovat i fotografii divadeln²ho souboru loutkov®ho divadla v 

ĂH§jeļkuñ z roku 1933, jej²miģ ļleny byli i m§ babiļka, RŢģena Hniliļkov§, p. LouģenskĨ a p. 

VrġitĨ,  kteŚ² na t®to fotografii nejsou. Z§roveŔ se ale na t®to fotografii objevuje ļlen tohoto 

souboru, kterĨ byl v roce 1933 studentem vysok® ġkoly, ale na jehoģ jm®no si strĨc ani teta jiģ 

nevzpom²naj². V tomto zamŊstn§n² setrval aģ do roku 1938. V dobŊ kolem roku 1936 uvaģoval 

mimo jin® tak® o tom, ģe si poŚ²d² maringotku a bude s loutkovĨm divadlem obj²ģdŊt republiku, 

 

V.Hniliļka se svou dcerou ZdeŔkou a synem 

Vladim²rem u   ĂMlĨnañ  v parku H§jeļek 

 
 

MlĨn v parku H§jeļek 
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tak jako MatŊj KopeckĨ, kterĨ byl pravdŊpodobnŊ jeho velkĨm vzorem. Dokonce si k tomuto 

¼ļelu vyrobil i velk®, ze dŚeva vyŚez§van® loutky a dokonce i kompletn² kulisy. Vġe bylo 

v nŊkolika velkĨch bedn§ch. Nakonec se tento jeho z§mŊr neuskuteļnil a v pozdŊjġ² dobŊ cel® 

toto loutkov® divadlo prodal novŊ vznikl®mu loutkov®mu souboru v RĻB. 

V tomto obdob² tak® nŊkolikr§t do roka doch§z² do dom§cnosti pana H§j²ļka, 

ļeskobudŊjovick®ho podnikatele, kter®mu na zak§zku vyrobil loutkov® divadlo, a kde spolu 

s H§j²ļkovĨmi pŚ§teli hraje loutkov® divadlo. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

    Jiģ v dobŊ sv®ho pŢsoben² v ĂH§jeļkuñ spolu s nŊkolika dalġ²mi obļany ĻeskĨch 

BudŊjovic, mezi kterĨmi byl  i spisovatel Don§t Ġajner, a se svazem mladĨch zaloģil divadeln² 

kolektiv L 8, kterĨ aļ nebyl Okresn² policejn² spr§vou povolen  sehr§l nŊkolik pŚedstaven² 

v bĨval®m Obecn²m domŊ v Mlad®m. Ale v tomto pŚ²padŊ se nejednalo o divadlo loutkov®, ale 

o divadlo hran®. 

    Po ztr§tŊ zamŊstn§n² v H§jeļku kr§tce pracuje ve firmŊ J.Pravda ï vĨroba hraļek jako 

d²lovedouc². Tato firma s²dlila ve mlĨnŊ v KolodŊj²ch nad Luģnic² a vyr§bŊly se zde hlavnŊ 

hraļky ï motĨly a k§rky. Na z§kladŊ pŚ²mluvy koncem roku 1939 dostal pŚ²leģitost pracovat 

v tov§rnŊ Hardthmuth jako dŊln²k u pilek. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

V roce 1941 se st§v§ opŊt z nouze ģivnostn²kem. S²dlo sv® firmy a z§roveŔ i d²lnu m§ 

v pronajatĨch prostor§ch v RosenauerovŊ ulici u n§kladov®ho n§draģ² za sklady firmy Ferus. 

 

Fotografie loutkov®ho souboru ĂH§jeļekñ z roku 

1933. Zleva  p.Veselka, V.Hniliļka, p.Veselkov§, 

p.Neubauer, p. ???  a dŊti 

 
Plak§t zvouc² na loutkov® 

pŚedstaven² 

 

ĂKopeck®ho chatañ v parku H§jeļek, 

dŊjiġtŊ loutkovĨch pŚedstaven² 

 

 

 

Loutky, se kterĨmi se hr§lo v divadle 

ĂH§jeļekñ 
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Ve firmŊ zamŊstn§val kromŊ sebe a svĨch rodinnĨch pŚ²sluġn²kŢ i nŊkolik dalġ²ch lid², kteŚ² by 

jinak byli tot§lnŊ nasazeni v Ś²ġi. Zpoļ§tku firma vyr§bŊla dŚevŊn® hraļky, motĨly a koļ§rky, 

po kterĨch byla v t® dobŊ velk§ popt§vka. PozdŊji, vzhledem k tehdejġ² vypjat® situaci dost§v§ 

od Ś²ġskĨch ¼ŚadŢ pŚ²kaz vyr§bŊt buŅ dŚevŊn® rukojeti k ruļn²m gran§tŢm, nebo r§meļky 

k obr§zkŢm pro nŊmeck® voj§ky. PochopitelnŊ si vybral moģnost vĨroby r§meļkŢ, kter® potom 

vyr§bŊl prakticky aģ do konce v§lky. PŚesnŊji do 25.bŚezna 1945, kdy byla jeho d²lna pŚi 

bombardov§n² ļeskobudŊjovick®ho n§draģ² ¼plnŊ zniļena.  

    V prŢbŊhu roku 1945 se st§v§ ļlenem pl®na MNV Ļesk® BudŊjovice a po volb§ch v roce 

1946 byl jmenov§n ļlenem rady MNV v ĻeskĨch BudŊjovic²ch, kde mŊl na starost 

ģivnostenskĨ refer§t.  V roce 1948 byl jako ļlen MNV povŊŚen kromŊ ģivnostensk®ho refer§tu 

jeġtŊ veden²m refer§tu komise n§rodn² spr§vy a refer§tu prŢmyslov®ho. 

    V roce 1946 byl dŊdovi a jeho rodinŊ pŚidŊlen domek po nŊmc²ch v Nov® ulici, kde 

vybudoval nov® s²dlo sv® firmy a kde spolu se svou sestrou, manģelkou a dŊtmi obnovil vĨrobu 

hraļek a loutek. Sem pŚestŊhoval vġechny zbyl® stroje a n§stroje. Tento domek stoj² do 

dneġn²ho dne v sousedstv² ġkoln² zahrady. Jedn§ se o n²zkĨ, pŚ²zemn² domek se zahradou, u 

kter®ho stoj² mohutnĨ starĨ kaġtan. Jiģ v prŢbŊhu v§lky  se  zabĨval  myġlenkou  na  

zdokonalen²  sv®  vĨroby  a specializaci hlavnŊ na vĨrobu loutek a loutkovĨch divadel jako 

celkŢ. Tuto myġlenku uskuteļnil a od  roku 1947 vyr§bŊl jiģ pouze loutky a loutkov§ divadla. 

Loutky Ămarionetyñ byly vyr§bŊny ze dŚeva, dr§tŢ a hmoty, jej²mģ autorem byl dŊda. Podle 

vzpom²nek tety a strĨce mu jenom spr§vn® sloģen² t®to hmoty zabralo nŊkolik mŊs²cŢ zkouġek, 

neģ byl spokojen. Z§kladem t®to hmoty byla plaven§ kŚ²da spolu s pilinami, kaseinem, 

boraxem a vodn²m sklem. PomŊr tŊchto jednotlivĨch sloģek je dnes jiģ nezn§mĨ. Proto si 

musel nechat ve specializovan® firmŊ udŊlat dvoud²ln® kovov® formy na ļ§sti tŊchto loutek. 

Hlaviļky, ruce a nohy loutek byly nejprve  vymodelov§ny z hl²ny a podle tŊchto vzorŢ byly 

zhotoveny kovov® formy urļen® k lisov§n² tŊchto ļ§st² loutek. Po ruļn²m sm²ch§n² 

jednotlivĨch sloģek hmoty byla tato hmota d§na do forem, ve kterĨch byly jednotliv® ļ§sti 

loutek lisov§ny. Po vylisov§n² byly vĨlisky suġeny a Ăpeļenyñ a n§slednŊ byly oļiġtŊny 

n§lisky.  

    Tyto polotovary byly potom malov§ny celou rodinou, hlaviļky mŊla na starost nejstarġ² 

dcera ZdeŔka, kter§ jim d§vala barevnou podobu. O vĨrobu dŚevŊnĨch ļ§st² loutek (tŊl²ļka a 

horn² ļ§sti nohou, stejnŊ jako o ohĨb§n² jednotlivĨch dr§tŢ se staral dŊdeļek spolu se svĨm 

synem Vladim²rem. Vġechny tyto ļ§sti byly potom dr§ty spojov§ny s ostatn²mi ļ§stmi loutek. 

Cel§ loutka potom byla odŊna do kostĨmŢ, kter® ġila manģelka RŢģena a dŊdova sestra Marie 

Leimerov§.  

    Dr§ty a lanka, kterĨmi se loutka ovl§dala byla 

po obl®knut² pŚichycena k ruk§m a noh§m loutek 

a k vahadlu. Z tohoto obdob² n§m po dŊdovi zbylo 

nŊkolik hlaviļek loutek, jednak vylisovanĨch 

z uveden® hmoty a tak® nŊkolik  hlaviļek ze 

dŚeva, kter® ukazuj², ģe byl i velice zruļnĨm 

Śezb§Śem ( dokladem     toho  je  tak® fotografie 

loutek, kter® byly  vyrobeny na zak§zku  pro 

loutkov®  divadlo v Gm¿ndu, a podle  vypr§vŊn² 

pŚ²leģitostnŊ vyr§bŊl loutky tak® pro loutkovou 

sc®nu v hotelu Grand a nakonec  snad  i  loutky 

pro Mal® divadlo,  kde pozdŊji pracoval ). Ale to 

jsem trochu  odboļil.  

    Tyto vyroben® loutky byly n§slednŊ doplnŊny  jeviġtŊm  s malovanĨmi kulisami a prod§v§ny 

jako celek, a to jednak v prodejnŊ pana Vodr§ģky v dneġn² ulici KnŊģsk® v domŊ ĂU volañ a 

potom hlavnŊ v prodejn§ch v Praze, kam byla podstatn§ ļ§st t®to vĨroby pos²l§na.  V Praze 

 
Hlaviļky loutek, kter® firma Vil®m 

Hniliļka ï vĨroba hraļek vyr§bŊla 

v letech 1946 - 1949 
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mŊl dobrĨ kontakt s divadlem Spejbla a Hurv²nka, konkr®tnŊ s panem Skupou, ale jestli i pro 

toto divadlo vyr§bŊl loutky se mi zat²m nepodaŚilo zjistit. Tak® kaģdoroļnŊ navġtŊvoval 

loutk§Śsk® festivaly v Chrudimi, kde snad dojedn§val sv® obchody. Dopisoval si s mnoha 

loutk§Śi z cel® republiky. V pozdŊjġ²m obdob², vzhledem k vyt²ģenosti na MNV na vĨrobu jiģ 

pouze dohl²ģel a to aģ do roku 1949, kdy z  dŢvodu znaļn® zanepr§zdnŊnosti prac² na 

ģivnostensk®m refer§tu MNV, ale tak® z dŢvodŢ politickĨch svou ģivnost odhl§sil.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

    D§le pokraļuje v pr§ci na MNV a potom v SKP (SdruģenĨ komun§ln² podnik), o jehoģ 

zaloģen² se velkou mŊrou tak® zaslouģil. V tomto Komun§ln²m podniku pracoval jako vedouc² 

sektoru pohostinstv².  V t®to funkci jej zastihla ģaloba a vyġetŚov§n², kter® mu d§valo za vinu 

to, ģe m§lo hl²dal v restaurac²ch hosty, a ti tam kradli j²deln² pŚ²bory, a nŊkter§ dalġ² 

vymyġlen§ obvinŊn². Na z§kladŊ tohoto monstrprocesu ztratil zamŊstn§n², ale po pod§n² 

odvol§n² nezbylo ¼ŚadŢm nic jin®ho, neģ se omluvit a dŊdeļek n§slednŊ z²skal zamŊstn§n² 

znovu v SKP jako vedouc² vĨrobny hraļek v Such®m Vrbn®m. Po zruġen² t®to vĨrobny 

nastoupil dne 1.2.1954 do zamŊstn§n²  v Krajsk® loutkov® sc®nŊ dr.JindŚicha Vesel®ho 

v ĻeskĨch BudŊjovic²ch ( pozdŊjġ²m Mal®m divadle ), kde  pracoval  jako Śezb§Ś, technik pŚi  

¼drģbŊ  a  opravŊ loutek a jako vĨrobce dekorac². Vr§til se tak vlastnŊ ke sv®mu celoģivotn²mu 

kon²ļku, k  loutk§Śsk® pr§ci.  V tomto obdob² zde pŢsobil jako umŊleckĨ Śeditel Josef Becker a 

jako vĨtvarn²k   ļeskobudŊjovickĨ mal²Ś Alb²n NovotnĨ. Pana Beckera si j§ osobnŊ pamatuji 

ze sv®ho dŊtstv², kdy z n§s dŊt² ve ġkoln² druģinŊ v Ļesk® ulici dal dohromady loutkohereckĨ 

soubor, se kterĨm jsme navġtŊvovali tzv. ĂOlympi§dy mladĨch loutk§ŚŢ a divadeln²kŢñ, kter® 

se konaly ve dvou mŊstech ï TĨnŊ nad Vltavou a TrhovĨch Svinech. Tenkr§t jsem ale jeġtŊ 

nevŊdŊl, ģe se velice dobŚe znal s mĨm dŊdeļkem. Z obdob², kdy mŢj dŊdeļek pracoval 

v Mal®m divadle  je tak® nŊkolik posledn²ch fotografi², kter® jsou zde uvedeny. Poļ§tkem 

60tĨch let tŊģce onemocnŊl, dokonce byl i operov§n, ale nemoc jiģ byla v pokroļil®m stadiu. 

V Mal®m divadle pracoval aģ do sv® smrti, dne 5.dubna roku 1957.  

Formy, ze kterĨch byly lisov§ny loutky byly jeho synem Vladim²rem darov§ny  Domu dŊt² a 

ml§deģe v Lipensk® ulici a jeho velice objemn§ loutk§Śsk§ knihovna, obsahuj²c² mimo jin® i 

v§zan® hry MatŊje Kopeck®ho a mnoho des²tek seġitovĨch loutkovĨch her byla pŚed§na do 

Krajsk® loutkov® sc®ny, kter§ tehdy s²dlila v JeronĨmovŊ ulici v budovŊ proti dneġn²mu OD 

PRIOR ( budova bĨval®ho kina OKO ). 

 

 

 

 
 

Loutky vyroben® pro divadlo ve Gm¿ndu 

 

p.Janda Śeditel ġkoly 

v Gm¿ndu s loutkovĨm 

divadlem 
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    Toto jsou osudy ļlovŊka, otce, loutk§Śe, kterĨ byl vģdy oporou sv® rodinŊ a kterĨ se dok§zal 

i po tom nejhorġ²m p§du vģdy vzchopit a pokraļovat ve sv® pr§ci. Zapsal se do historie 

naġeho mŊsta stopou nesmazatelnou, zapsal se hlavnŊ do srdc² svĨch bl²zkĨch a nejenom jich, 

a i kdyģ po nŊm nezbylo mnoho hmotnĨch statkŢ, snad jen nŊkolik starĨch fotografi² a p§r 

loutek, kter® vytvoŚil svĨma rukama, v naġich vzpom²nk§ch na nŊj nikdy nezapomeneme. 
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Historie a funkce heraldiky                                                                           Ing.  Milan DanŊk 

 

    ZaļnŊme cit§tem z knihy VojtŊcha Kr§le z Dobr® Vody ï Heraldika ï Souhrn pravidel 

znakovĨch : ĂHeraldika jest nauka obsahuj²c² souhrn z§kladn²ch pravidel a zvyklost², dle 

nichģ znaky bĨti tvoŚeny maj² a uļ²c², kterak je popisovati a urļovati. Heraldika je souļasnŊ 

vŊdou i umŊn²m, jeģ nerozd²lnŊ jsou spojeny a z§vislyñ. 

    Heraldika je pomocnou vŊdou historickou, stejnŊ jako sfragistika, vexilologie, 

numismatika, kastelologie, pŚ²padnŊ i nŊkter® dalġ² obory vŊdn². Heraldika obsahuje souhrn 

z§kladn²ch pravidel. Uļ² znaky popisovat, urļovat a kreslit. Heraldika ale nen² jen naukou  o 

znac²ch ( jejich vzniku, tvorbŊ, vĨvoji a uģ²v§n² ), ale zabĨv§ se vġ²m, co se znaky souvis², tedy 

i prapory, Ś§dy, odznaky a vġemi ostatn²mi symboly. D§le je tŚeba zdŢraznit, ģe heraldika je 

nejenom vŊdn²m oborem ale tak® tak trochu umŊn²m, vzhledem k tomu, ģe k tvorbŊ a malov§n² 

znakŢ je nezbytnŊ zapotŚeb² urļit®ho vypŊstovan®ho vĨtvarn®ho citu a v neposledn² ŚadŊ tak® 

obratn® ruky. 

Heraldiku lze rozdŊlit na celkem pŊt z§kladn²ch smŊrŢ podle toho ļ²m se zabĨv§: 

1. mŊstsk§ neboli komun§ln² 

2. c²rkevn² 

3. osobn² 

4. cechovn² 

5. rodov§ 

    Nejobs§hlejġ² ļ§st² heraldiky jsou znaky rodov® a osobn². S tŊmi se ve formŊ vlastnick® 

znaļky setk§v§me na rŢznĨch stavb§ch jako napŚ²klad na hradech, z§mc²ch, tvrz²ch ļi 

mŊstskĨch pal§c²ch, ale tak® na rŢznĨch pŚedmŊtech denn² potŚeby, kterĨmi jsou napŚ²klad 

rŢzn® druhy n§bytku, na dveŚ²ch, podlah§ch, j²deln²ch pŚ²borech, tal²Ś²ch, hrneļc²ch, a 

pŚ²padnŊ i na ġatech. D§le se znaky objevuj² i na starĨch ale i novŊ malovanĨch obrazech, 

hlavnŊ portr®tech urļitĨch osobnost², na soch§ch, kter® nechal zhotovit vlastn²m n§kladem, 

na dopisn²ch pap²rech, minc²ch, rodokmenech,  kniģn²ch znaļk§ch ( tzv. exlibris ), ale tak® na 

starĨch n§hrobn²ch desk§ch, kde vyznaļuj² pochovanou osobu. D§le se erby objevovali tak® 

na dŚ²vŊjġ²ch zbran²ch, osobn² zbroji, koŔskĨch postroj²ch i mnohde jinde.. 

    Tyto erby jsou ve sv® podstatŊ dŊdiļn§ znamen², kter§ byla um²sŠov§na na ġt²tech a zbroji 

stŚedovŊkĨch bojovn²kŢ (ryt²ŚŢ). Ļesk® slovo Ăerbñ je vlastnŊ pŢvodu nŊmeck®ho ( erbe ) a 

znamen§ ve staroļeġtinŊ zdŊdŊnĨ statek, dŊdic, ale tak® pŚedek.  Zvyk malovat rŢzn§ znamen² 

na v§leļnĨ ġt²t je mnohem starġ² neģ heraldika sama. RŢzn® znaky se pouģ²vali jiģ v d§vnovŊku 

ve starovŊk®m řecku a potom i v Ś²mskĨch legi²ch, ale i v rann®m stŚedovŊku, kdy se dochoval 

ļaloun z doby obsazen²  Anglie  Normany, na kter®m je vyobrazena bitva u Hastingsu ( 1066 

), na kter®m jsou vidŊt na ġt²tech a praporech nŊkterĨch normanskĨch, ale i anglosaskĨch 

bojovn²kŢ rŢzn§ znamen². Tyto ġt²ty se znamen²mi vġak byly uģ²v§ny jako osobn² a bylo na vŢli 

jejich majitele, zda jej nezamŊn² tŚeba i nŊkolikr§t za ģivot. Toto obdob² je proto nazĨv§no 

obdob²m ĂpŚedheraldickĨmñ. 

    Teprve potŚeba rozliġov§n² bojovn²kŢ jednotlivĨch v§lļ²c²ch stran v rozvinut®m  stŚedovŊku, 

kdy byly bojovn²ci odŊni do brnŊn², a tud²ģ bylo velice tŊģk® rozeznat jednotliv® v§lļ²c² 

bojovn²ky u nichģ vzrŢstalo nebezpeļ², ģe se navz§jem pozab²jej² bojovn²ci spŚ§telenĨch stran,  

si vynutila vznik heraldiky jako oboru s pŚesnŊ stanovenĨmi pravidly. Z§kladn²m takovĨm 

pravidlem bylo i to, ģe jednotliv® znaky se pro jednotlivce staly dŊdiļnĨmi z otce na syna. 

Poļ§tky heraldiky lze vysledovat prakticky pŚibliģnŊ do 12.stolet², tedy do obdob² tzv. 

ĂkŚiģ§ckĨch vĨpravñ.  V prvn² kŚ²ģov® vĨpravŊ se znaky jeġtŊ pouģ²valy velice sporadicky, 

hlavnŊ u vyġġ² ġlechty, ale jiģ zaļ§tkem 12.stolet², pravdŊpodobnŊ na z§kladŊ poznatkŢ z prvn² 

kŚ²ģov® vĨpravy se osobn² dŊdiļn® ġt²ty velice rychle ġ²Śili po cel® jiģn² a z§padn² EvropŊ ( 

It§lie, ĠpanŊlsko, Francie, NŊmecko ). V t® dobŊ bylo ct² kaģd®ho ryt²Śe, ģe mohl nosit znak 

sv®ho pŚedka, kterĨ osvobozoval posv§tn§ m²sta kŚesŠanŢ. Tito bojovn²ci proto nosily svŢj 
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znak co nejok§zaleji na sv®m ģelezn®m ġt²tu, na prsou, na sv® pl§ġtŊnce, proporci na sv®m 

kop², ale i na ļabrace sv®ho v§leļn®ho konŊ. NejdŚ²ve se dŊdiļn® erby objevily u vyġġ² ġlechty, 

ale jiģ v posledn² ļtvrtinŊ 12.stolet² a zaļ§tkem 13.stolet² se objevuj² i u ġlechty niģġ². 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

    Poļ§tky nŊkterĨch ġlechtickĨch rodŢ v ļeskĨch zem²ch lze pomŊrnŊ snadno vysledovat aģ 

do 12.stolet². Z tohoto obdob² tak® poch§z² nŊkter® z nejstarġ²ch erbovn²ch  znamen². Ļechov® 

a Moravan® se ¼ļastnili nejenom kŚ²ģovĨch vĨprav do ĂSvat® zemŊñ, ale i vĨbojŢ napŚ²klad 

Fridricha I. proti mŊstu Mil§nu ( 1158 ). A z tohoto obdob² poch§zej² dle erbovn²ch povŊst², 

kter® byly zaznamen§ny v ĂDalimilovŊ kroniceñ. NapŚ²klad v tomto obdob² ¼dajnŊ  z²skaly 

znak rody PŊtipeskĨch z ChĨġ ( modrĨ vlnitĨ pruh na stŚ²brn®m poli ) a HodŊjovskĨch z 

HodŊjova ( zlatĨ kapr na modr®m poli ) za to, ģe jako prvn² objevili brod pŚes Śeku Addu, 

p§nov® z Choustn²ka ( zlatĨ ģebŚ²k v modr®m poli ) za to, ģe jako prvn² zlezl mŊstsk® hradby, 

nebo p§nov® z Pardubic ( stŚ²brn§ polovice konŊ v ļerven®m poli ) a Malovic (  zlat§ polovice 

konŊ v modr®m poli ), jejichģ pŚedkovi ¼dajnŊ pŚi n§vratu z vp§du do mŊsta byl narychlo 

spuġtŊnou ģeleznou mŚ²ģ² pŚeŠat kŢŔ. Nejstarġ²m skuteļnŊ doloģenĨm panskĨm znakem  je  

znak V²tka z Prļic, zakladatele rodu V²tkovcŢ na jihu Ļech, z peļeti datovan® rokem 1220. 

Brzy po nŊm se objevuj² i dalġ² doloģen® znaky, a to p§nŢ z Hradce, z Lichtenburka, z Oseka a 

ze Ġternberka. Jak je na tŊchto povŊstech vidŊt, z²sk§vali ġlechtici erbovn² znamen² odmŊnou 

za mimoŚ§dnou stateļnost ve v§lk§ch, na ryt²ŚskĨch turnaj²ch, nebo dokonce v boji s divokĨmi 

zv²Śaty ( ze Ġelmberka, z Pernġtejna ), avġak nechybŊly ani pŚ²pady, kdy erb dostaly za vŊrn® 

sluģby m®nŊ bojovn®ho r§zu i dvoŚan® c²saŚŢ, kr§lŢ a kn²ģat. PŢvod mnoha erbovn²ch 

znamen², kter§ ve 12. a 13.stolet² pŚ²sluġn²ci ļesk® a moravsk® ġlechty pŚijaly, zŢst§v§ bez 

ohledu na zm²nŊn® erbovn² povŊsti zahalen rouġkou tajemstv² vzhledem k tomu, ģe tyto povŊsti 

vznikaly aģ po dlouh® dobŊ a to hlavnŊ z tŊch dŢvodŢ, aby tŊmto znakŢm a rodŢm dodaly punc 

vzneġenosti a starobylosti.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

    V m²rovĨch dob§ch byly mezi ġlechtou velice obl²ben® ryt²Śsk® turnaje. Tyto turnaje byly v 

m²ru pŚ²pravou na moģnou v§lku, ale i sportem. Bojovalo se podle pŚesnŊ stanovenĨch 

 
Z¿richer Wappenrolle 

 
Znaky  M.de Parisiensis (1-6) 

Anglick§ sb. znakov§ ( 7-12) 

 
Gr¿nberg Wappenbuch 

 

z Pardubic 
 

z Choustn²ka 
 

HodŊjovġt² z HodŊjova 
 

PŊtipeġt² z ChĨġ 


